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در یک قدمی جنگ
تحلیل هایی از آرمین منتظری و کامران بخاری
 درباره تنش اخیر میان هند و پاکستان
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برخــی از نمایندگان مجلس کــه از روش و منش تندروهــا خبر دارند 

معتقدنــد که حتی هیئت نظارت بر رفتار نماینــدگان نیز از پس آنها بر 

نمی آیند. جواد نیک بین، عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 

مجلــس از جمله ایــن افراد اســت. او دربــاره عملکرد ایــن هیئت با 

هم میهن به گفت وگو نشست که در زیر می خوانید:

Ó 

 چرا هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان که طبق قانون باید 3 ماه اول 

دوره جدید مجلس فعالیت خود را شــروع می کرد، هفته گذشــته با 

تعیین هیئت رئیسه به طور رسمی تشکیل شد؟

ســال اول دوره دوازدهــم مجلس بــا تلاطم های بســیار زیادی 

مواجــه بود. هنوز مجلس دوازدهم شــروع به کار نکرده بود و 

دوره مجلــس یازدهم خاتمه نیافته بــود که رئیس جمهور 

شــهید شــد و مجلس جدید بدون رئیس جمهور کار خود 

را شــروع کرد. انتخابات زودهنگام ریاســت جمهوری 

در ابتدای این مجلس برگزار شــد و بلافاصله پس از 

تحلیف رئیس جمهور اسماعیل هنیه که مهمان ما 

بود شــهید شــد. تلاطم های بعدی مانند شهادت 

سیدحسن نصرالله، یحیی ســنوار و مبارزان بزرگ 

حزب اللــه، در کنار آن ســقوط ســوریه رخ داد. این 

حوادث دست به دست هم داد تا روال مجلس 

بــه تاخیر بیفتد و هیئت نظــارت بر رفتار 

نمایندگان نیز از جمله موضوعاتی بود 
که با تاخیر انجام شد. 

جواد نیک بین نماینده کاشمر، بردسکن و خلیل آباد:

برنمیآیند  Óازعهدهتندروها

 فکــر می کنید که ایــن تاخیر در اقدامــات آنها خللی 
ایجاد می کند؟

من فکر می کنم با قدرت و قوت کار را پیش خواهند برد. من 

معتقدم که این هیئت حتمــاً کارهای بزرگی در این مجلس 
انجام می دهد.

Ó 

 به نظر شــما نگاه سیاسی در این هیئت پررنگ است 
یا خیر؟

به نظرم نگاه تخصصی تر است. اعضای هیئت نظارت بر رفتار 

نمایندگان هم باید جدی تر باشــند و هم به دور از نگاه و عقاید 

سیاسی باشــد. مجموعه هیئت رئیسه، سیاسی نیست، بلکه 

کارشناسی اســت و با نگاه اینکه نمایندگان باید در چارچوب 

آیین نامه مجلس حرکت کنند، هستند.
Ó 

 شما فکر می کنید این هیئت رئیسه و هیئت نظارت بر 

رفتار نمایندگان از عهده تندروها بر می آیند؟

به نظرم هیچ کسی از پس تندروها بر نمی آید. آنها می خواهند 

حرف خود را به کرسی بنشانند و هر کسی که کمی زاویه با آنها 

داشته باشــد را تا مرز الحاد پیش می برند. با وجود اینکه همه 

می دانیم »تندروی هیچ جایی جواب نمی دهد.« حضرت علی 

طا.«  )ع( هم می فرماینــد: »لا تَرَی الجاهِلَ إلاّ مُفْرِطــا أو مُفَرِّ

آدم جاهــل یا تندرو می رود یا یــواش و افراط و تفریط می کند. 

تندروها در مجلس، دولت، قوه قضائیه و جامعه مردود هستند و 

قطعاً هیچ هیئتی هم نمی تواند آنها را کنترل کند.

درحالی کــه برخی از نماینــدگان اتفاقات ســال 1403 را موثر در تاخیر 

تشکیل هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان می دانند، برخی دیگر از جدال 

هاشمی نخل ابراهیمی، نماینده میناب از جمله این نمایندگان است که داخلی در این هیئت برای تکرار ریاست خود خبر دادند. سیدعبدالکریم 

در گفت وگو با هم میهن علت تاخیر شروع به کار هیئت نظارت بر رفتار 

نمایندگان را تشریح کرد که این توضیحات را در زیر می خوانید:

Ó 

 هیئت نظــارت بر رفتار نمایندگان باید طی 3 ماه ابتدایی شــروع به کار 

مجلس تشکیل می شد. علت تاخیر نزدیک به یازده ماه چیست؟

مشکلی که وجود داشت ابتدا در انتخاب افراد هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 

تاخیراتی صورت گرفت و اختلافاتی که در مجلس وجود داشت به این هیئت 

هم کشیده شــد. افراد از گروه های مختلف بودند و امکان اجماع نداشتند. از 

قبل افرادی رئیس بودند و می خواستند تکرار شوند. اما تیم همراهی نکرد و این 

تغییرات انجام شد. اما افرادی می خواستند قدیمی ها در ترکیب هیئت رئیسه 

این هیئت باقی بمانند. علت تاخیر اختلاف بین اعضا بود؛ به ویژه برای انتخاب 

رئیس این هیئت وجود داشت.

سیدعبدالکریم هاشمی نخل ابراهیمی نماینده میناب، رودان، جاسک، سیریک و بشاگرد:

تکرارکنند ریاسترا  Óمیخواستند

 به نظر شما این هیئت رئیسه امکان موفقیت در هیئت مهمی مانند نظارت بر رفتار نمایندگان را دارند؟

امیدواریم که موفق شوند. چون آقای جوکاری در موضوعات جدی برخورد می کند چون علاوه بر آنکه مأخوذ 

به حیاست، نظامی هم هست و نظامی برخورد می کند.
Ó 

 پس معتقدید با تندروهای مجلس هم می توانند برخورد کنند؟

نمایندگان و دستگاه های بیرونی باید شکایت کنند. اگر چنین شکایت هایی باشد حتماً رسیدگی می شود.
Ó 

 حتماً باید شکایتی باشد یا اگر نماینده ای خارج از آیین نامه مجلس رفتار کند هم می توانند 
پیگیری کنند؟

هر تخلفی باشد، حتماً قابل پیگیری است. اگر خلاف آیین نامه هم رفتاری صورت گیرد از 

سوی هیئت رئیسه مجلس به این هیئت ارجاع داده می شود.
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احزاب

ساعت شروع صفحه آرایی
ساعت پایان صفحه آرایی

ساعت پایان ویراستاری
امضای دبیر سرویس

تایید سردبیر
تایید مدیرمسئول

جدالبرایماندن
بررسی علت تاخیر فعالیت هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 

گزارش 
پارلمان

دولت اطلاع رسانی شفاف کند

جبهــه اصلاحات ایران با انتشــار پیامی به انفجارهای 

بندر شهید رجایی واکنش نشان داد. در بخشی از این 

پیام آمده است: »این جبهه امیدوار است که با رسیدگی 

ســریع، به موقع و مؤثر مســئولان اســتان هرمزگان و 

تیم هــای امدادی، مصدومان ایــن حادثه هر چه زودتر 

تحت درمان های لازم قرار گیرند. جبهه اصلاحات ایران 

همچنین بر لزوم توجه جدی دولت و نهادهای مسئول 

به پیشگیری از وقوع چنین فجایعی تأکید و انتظار دارد 

ضمن اطلاع رسانی شفاف و دقیق در خصوص تمامی 

ابعــاد این رخداد دردناک، علل و عوامل آن به ســرعت 

شناسایی شده و به مردم گزارش داده شود.« 

کارشان را جدی تر بگیرند 

محمدحسین بنی اسدی، دبیرکل نهضت آزادی ایران با 

انتشار پیامی به انفجارهای بندر شهید رجایی واکنش 

نشان داد. در بخشی از پیام او آمده است: »از دو وضعیت 

خارج نیست یا اینکه حاصل خرابکاری است یا حاصل 

مسامحه و بی توجهی اســت. در حالت اول احتمالش 

هست به خاطر پیشرفت های ایران در مذاکرات با آمریکا 

باشــد که افراد و کشورهایی هستند که مخالف هستند 

و ممکن است این کارشکنی و خرابکاری از طرف آن ها 

باشد. احتمال دوم که چون قبلاً هم ما از این نوع فجایع 

داشتیم که ناشی از عدم رعایت استانداردهای ایمنی، 

نداشتن سیستم های ایمنی و جدی نگرفتن مسئولین 

اســت.« او در پایان گفت: »انشاالله مسئولین امنیتی 

و ایمنی جامعه ما کارشــان را خیلی جدی تر بگیرند و با 

استقرار سیستم های لازم مانع از تکرار این فجایع شوند.« 

گزارش روشن داده شود 

سیدحسین مرعشی، دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی 

با انتشــار پیامی به ماجرای بندر شهید رجایی واکنش 

نشــان داد. در بخشــی از این پیام آمده است: »انتظار 

می رود؛ گزارش روشــنی از نقطه آغازین انفجار صورت 

گرفته و ریشه این فاجعه غم بار به اطلاع عموم برسد، اما 

جا دارد بر این نکته تاکید شــود که همواره فعال بودن 

ســامانه های ایمنی و حفاظتی و لحــاظ پروتکل های 

مدیریتی از مبرم ترین مولفه هایی است که باید سرلوحه 

تصمیمات و اقدامات مسئولان قرار گیرد.« 

همدلی برای مدیریت شرایط 

محمــود واعظی، قائم مقــام حزب اعتدال و توســعه در 

صفحه اینســتاگرام خود پیامی درباره انفجارهای بندر 

شهید رجایی منتشــر کرد. در بخشــی از پیام او آمده: 

»امیدوارم حسب همدلی و همبستگی  فاخر میان دولت 

 ـملت به جهت مدیریت بهینه شرایط در راستای کاهش 

خسارات، حداکثر حمایت از آســیب دیدگان، بازسازی 

زیرساخت های تخریب شده و برنامه ریزی برای از سرگیری 

فعالیت عادی در سریع ترین زمان ممکن اقدام گردد.«

راه نفوذ را سد کنید 

حسن رسولی، فعال سیاســی در گفت وگو با خبرآنلاین 

درباره اقدامات صداوســیما همزمان با مذاکرات ایران و 

آمریکا گفت: »این اقدامات یا برآمده از نفوذ سرویس های 

امنیتــی و بیگانه اســت کــه از طریق لایه هــای میانی و 

کارشناســی صداوسیما اســت. در واقع اهدافی را که در 

حوزه اطلاعاتی به صورت آشکار نمی توان دنبال کرد، با 

اســتفاده از سازوکار نفوذ، اهداف ضدملی و ضدانقلابی 

را دنبال می کنند. اگر این موضوع صحت داشــته باشد، 

نهادهــای امنیتــی باید به ســرعت وارد عمل شــده و با 

استفاده از نشانه ها راه نفوذ را سد کنند.«

خبرنگارپارلمانیهممیهن
پریسا هاشمی

راخوانمناقصهعمومییکمرحلهای
ف

اداره کل بهزیستی استان البرز  به منظور مشارکت در ارائه خدمات تخصصی مشاوره روانشناختی  و  مددکاری اجتماعی)مراکز 

اورژانس اجتماعی  سطح استان البرز( در نظر دارد از ظرفیت های بخش غیر دولتی )اشخاص حقوقی  دارای مجوز و واجد 

شرایط( استفاده  نماید.

 لذا متقاضیان محترم می تواند با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت به آدرس www.setadiran.ir نسبت به دریافت 

اسناد و شرایط برگزاری  مناقصه  اطلاع حاصل نمایند.

  لازم بذکر است مهلت دریافت اسناد مناقصه 5  روز پس از درج  آگهی نوبت اول می باشد.

 جهت کسب و دریافت اطلاعات و هماهنگی بیشتر به آدر س کرج - بلوار تعاون -خیابان فرهنگ-اداره کل بهزیستی استان البرز 

مراجعه و یا  شماره تلفن 5-32519933 داخلی 120 و تلفن همراه 09122618743 تماس حاصل نمایید.  

شناسه آگهی: 1920485

نوبت دوم

روابط عمومی بهزیستی استان البرز

 سازمان بهزیستی کشور
اداره کل بهزیستی استان البرز

آگهی مفقودی
محضری  اسناد  تسلسل  و  سبز  برگ  سند کمپانی 

سواری پیکان1600 مدل 1372، رنگ سفید یخچالی 

موتور   شماره    72410992 شاسی  شماره  معمولی  

ص 26  ایران 533  پلاک 24  شماره    1127205212

به نام صفر صالحی پور باور ساد مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان - اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک همدان- ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360326001006401 و 140360326001006381 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 

همدان- ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم اعظم صالحی صالح فرزند نظامعلی به شماره شناسنامه 1518 صادره از همدان در دو قطعه زمین مزروعی به مساحت های به ترتیب 

1000 و 800 مترمربع پلاک 1448 و 1451 فرعی از 8 اصلی واقع در روستای چشین خریداری از مالک رسمی آقای علی بابا بابایی مصلح محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 

فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 

و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/01/25 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/09 

حمید سلگی-  رئیس ثبت اسناد و املاک

م الف: 183

شناسه آگهی:  1909324

انتظــار می رفــت در ایــن دوره از مجلــس »هیئت نظــارت بر رفتار 

نماینــدگان« کار خود را مطابق قانون و زودتر از اینها شــروع کند اما 

عکس انتظار؛ شروع فعالیت این هیئت در دوره دوازدهم بیش از ادوار 

گذشته طول کشید. برخی از تخلفات هم در این دوره رخ داد که باید 

دید این هیئت به آن رسیدگی خواهد کرد یا خیر؟ نمونه آن هم پخش 

صحبت یکی از نمایندگان توسط خودش در فضای مجازی از جلسه 
غیرعلنی مجلس بود.

از ایــن دســت مثال هــای ریز و درشــتی البته بســیارند. اینکه 

نمایندگان موضوعاتی را جهت تخریب افرادی همچون محمدجواد 

ظریــف مطرح می کردند و او را بهایی زاده خواندند اما به دلیل اینکه 

هنوز هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان فعالیتش را شروع نکرده بود، 

رسیدگی به این موضوعات در وقت خود انجام نشد. طبق قانون این 

هیئت باید در سه ماهه اول مشخص شده و شروع به کار کند اما پس 

از گذشــت نزدیک به ۱۱ ماه از شروع مجلس هفته گذشته بالاخره 

هیئت رئیسه آن مشخص و دو روز پیش )یکشنبه 7 اردیبهشت( اولین 

جلسه آن برگزار شد.

درست است که بخش اعظمی از مجلس فکر می کنند که شروع 

به کار این هیئت به دلیل اتفاقات رخ داده در ســال ۱۴۰۳ اســت و 

پیاپی شدن این اتفاقات جای نفس کشیدن برای کسی نگذاشت. اما 

موضوع این است که شنیده ها حاکی از جدال برسر ماندن در کرسی 

ارشد این هیئت بوده است. جدالی که آخرش به ریاست محمدصالح 
جوکار رسید.

انتخاب اعضای هیئت  �

در جلســه انتخاب اعضای هیئــت نظارت بر رفتــار نمایندگان 

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس اعلام کرد که اعضای این هیئت 

طبق آخرین اصلاحات قانون متشکل از یک عضو کمیسیون اصل 

۹۰، یک عضو کمیســیون حقوقی و قضایی و ۶ تــن از نمایندگان 
خواهد بود.

روز 7 اســفند ســال گذشــته علی آذری از کمیسیون حقوقی و 

قضایی مجلس توانســت با ۱۵۳ رای بیشــترین آرای نمایندگان را 

بــه خود اختصــاص داده و وارد این هیئت شــود پس از آن موســی 

غضنفرآبــادی، عضو کمیســیون اصل نــود بــا ۱۱۱ رای، علیرضا 

منادی ســفیدان با ۸۰ رای، محمد بیات با 7۴ رای، رستگار یوسفی 

با 7۳ رای، مصطفی طاهری با 7۲ رای، فرشاد ابراهیم پور نورآبادی با 

7۰ رای و محمدصالح جوکار با ۶۸ رای به این هیئت قدم گذاشتند 

بــا اوصافی  که مطرح شــد در نهایت محمدصالح جــوکار به عنوان 

رئیس، علی آذری نایب رئیس، محمد بیات دبیر و فرشاد ابراهیم پور 

ســخنگوی این هیئت برگزیده شدند. نکته حائز اهمیت اینکه تنها 

عضنفرآبادی از دوره پیشین به این هیئت راه یافته است.

مقابله با مصونیت نمایندگان؟ �

درســت اســت که نمایندگان طبق اصل ۸۶ قانون اساســی 

جمهوری اســلامی و ماده 7۵ آیین نامه داخلی مجلس، شــامل 

مصونیت قضایی می شوند، اما این مصونیت تنها در راستای ایفای 

نقش نمایندگی بودن و در این صورت است که مورد تعقیب کیفری 

قرار نمی گیرند. اما در این طرح، احضار قضایی نماینده از طریق 

هیئت نظارت و حتی بازداشــت او هم پیش بینی شده است. در 

طرح گفته می شود، »چنانچه رسیدگی قضایی مستلزم بازداشت 

نماینده باشد، باید مراتب به تأیید هیئت نظارت برسد.« به دلیل 

وجود این مصونیت هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان نیز در مجلس 
فعالیت می کند.

این طــرح در آن زمان مخالفان جدی داشــت. از جمله مهدی 

کروبی، رئیس مجلس ســوم و ششــم که در نامه ای نوشت: »چنین 

اقدامی نه تنها در تاریخ مجالس ایران که در تاریخ پارلمان جهان نیز 

بی سابقه است و البته شرم آور. آن گونه که در این طرح آمده، می توان 

بــرای تنبیه یک نماینده نطق او را به تعویق انداخت و عضویت او در 

مجامع و حتی هیئت رئیســه مجلس و کمیســیون ها را لغو کرد. به 

راســتی چگونه می توان با اجرای چنین طرحی از عزت و استقلال 

یک نماینده نیز سخن گفت؟« همچنین سازمان مجاهدین انقلاب 

اســلامی ایران که دربیانیه ای آن را »حکم تیر خلاص به مجلس به 

اولین جلســه هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان روز یکشنبه برگزار شد و به نظر می رسد که 

پرونده های یکســال اخیر در آن روی هم مانده اســت. محمد بیات، نماینده خمین و دبیر 

این هیئت درباره چارچوب های این دوره از هیئت، نظارت بر رفتار نمایندگان را در گفت وگو 

با هم مهین مطرح کرد که در زیر می خوانید:

Ó 

 چرا هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان دیر تشکیل شد؟

تنها یک هفته است که هیئت رئیسه این هیئت مشخص شده است. در ماه های ابتدایی شروع به 

کار این دوره از مجلس اتفاقی که برای رئیس جمهور رخ داد و در پی آن تغییر و تحول دولت باعث 

شــد که مجلس درگیر انتخابات، رای اعتماد به کابینه و اتفاقات پس از آن شود. شاید اولویت این 

موضوعات برای نظام بالاتر از تشکیل هیئت نظارت بود. وگرنه مجلس قصوری نکرده است.
Ó 

 در جلسه چه موضوعاتی مطرح و چه چارچوب هایی برای فعالیت هیئت نظارت بر رفتار 

نمایندگان ترسیم شد؟

ما برخاســته از خود مجلس هستیم، رویکرد ما این اســت که با رعایت موازین آیین نامه های نظارت بر 

رفتــار نمایندگان وجود دارد، به صورت زوجین رفتار کنیم. یعنــی طوری عمل کنیم که برای نماینده 

در ایراد نطق، تذکر، ســخن و انتقاد محدود و محصور نشــود. از ســوی دیگر طوری رفتار نکنیم که در 

موضوعاتی که نمایندگان مطرح می کنند به کســی توهین یا اهانت شود. پس از هر شکوائیه ای باید 

اظهارات دو طرف را دریافت کنیم. در شکوائیه )قضایی یا غیرقضایی( که اظهارات مشخص است. باید 

اظهارات و دفاعیات نمایندگان را هم بگیریم و پس از سنجش درست به نتیجه و اجماع نظر برسیم. گاهی 

دفاعیه ای که یک نماینده در مقابل شکوائیه ارسال می کند کافی است و بعضاً نیاز است که در هیئت 

نظارت بر رفتار نمایندگان حاضر شده و توضیحات او را بشنویم. گاهی هم نیازی به دفاعیه یا مصاحبه 

نیســت؛ چون اظهاراتی علیه برخی از نمایندگان وجود دارد که پایه و اساســی ندارد. باید طوری رفتار 

کنیم که نمایندگان محدود نشوند. محدودیت ها باعث می شود که قدرت جسارت از نماینده به عنوان 

عصاره ملت گرفته  شود. باید طوری برخورد کنیم که جسارت را از نماینده نگیریم و به شخص ثالثی هم 

جسارت یا اهانتی نشود یا نشر اکاذیبی علیه جایگاه یا ارگانی مطرح نشود. البته نمایندگان این موضوع 

را نمی پسندند و چنین موضوعی در مجلس هم وجود ندارد. سعی می کنیم با رویکرد خوبی پیش برویم 

که هم از نمایندگان حمایت کنیم و هم موضوعی پیش نیاید. در حقیقت سعی می کنیم کدخدامنشانه 

موضوعات را حل کنیم نه با دعوا و تنش. موضوعات را با صلح و سازش پیش خواهیم برد.
Ó 

 تا به امروز پرونده ای در هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان وجود دارد؟

پرونده وجود دارد که مربوط به یک سال گذشته است.

Ó 
 چند پرونده به این هیئت ارجاع شده است؟

شاید ضرورتی بابت اعلام تعداد آن وجود نداشته باشد.
Ó 

 بیشتر شــکایت ها داخلی اســت یا شکایت های 

خارجی هم در این هیئت وجود دارد؟

در ایــن دوره تصمیــم داریــم بــه عنوان شــخصیت 

حقوقی شبه قضایی، مسائل را با قوه قضائیه پیگیری 

و پیش ببریم و مسائلی که از سوی دستگاه قضا درباره 

نمایندگان مطرح می شــود با روش صلح و سازش حل 

کنیم، در عین حال تعارضی بین قوه قضائیه و هیئت 

نظارت بر نمایندگان وجود نداشــته باشد. 

پرونده های یکسال اخیر در هیئت نظارت 

هم قضایی است و هم غیرقضایی که به 

آن رســیدگی می کنیم. در این راســتا 

هم دنبال دســتگیری از همکاران مان 

هســتیم نه مچ گیری. دستگیری باید 

طوری باشد که باعث کدورت دیگران 
هم نشود و جانبدارانه نباشد.

محمد بیات دبیر هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان:

قدرتجسارترا
نمیگیریم ازنمایندگان

عنوان مظهر جمهوریت عنوان کردند« و آیت الله صافی گلپایگانی در 

دیدار با علی لاریجانی به این طرح انتقاد کرد و محمود احمدی نژاد 

نیز در نامه ای به محمودهاشمی شاهرودی، رئیس هیئت عالی حل 

اختلاف نظر مخالف خود را درباره این طرح بیان کرد.

هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان طرحی بود که در ســال ۸۹، از 

سوی ۵۵ نماینده مطرح شد و با وجود مخالفت های بسیار بالاخره در 

سال ۹۰ به تصویب رسید اما با ایرادات شورای نگهبان روبه رو شد. در 

نهایت در تاریخ ۱۹ فروردین ۱۳۹۱ وارد بررسی طرح نظارت مجلس 

بر رفتار نمایندگان شدند و با ۱۴۶ رأی موافق، ۴۱ رأی مخالف و ۱7 

رأی ممتنع از ۲۱۲ آن را به تصویب رساندند. ۲۰ آبان سال ۱۴۰۳ نیز 

در این قانون اصلاحاتی صورت گرفت.

البته تصمیمات این هیئت همیشه هم مورد قبول نمایندگان قرار 

نگرفته اســت و برخی رفتار این هیئت را براساس نگاه های سیاسی 

می دانستند و برخی هم اقدامات آن را براساس قانون. مرور ۳ پرونده 

مهم در ادوار مختلف که هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در آن نقش 

پررنگی ایفا کرده است شاید بی تاثیر نباشد در این ارزیابی. 

مجلس نهم؛ توهین به مهدی هاشمی  �

روز  ۲۸ آذر ۱۳۹۱ حمیــد رســایی، نماینده تهــران در دوره نهم 

مجلــس نطق تند و تیزی داشــت کــه در آن به آیت الله هاشــمی و 

مهدی هاشمی توهین کرد. این نطق اما بی جواب نماند و خانواده 

هاشــمی از او شــکایت کردند. دادســتانی تهــران، در دادگاه ویژه 

روحانیت با صدور بیانیه ای، علیه او اعلام جرم کرد اما ســیدمحمود 

علیزاده طباطبایی، وکیل مهدی هاشــمی در همــان روزها گفت: 

»برای پیگیری شــکایت های موکلم از آقای رســایی به دادگاه ویژه 

روحانیــت مراجعه کردم که اعلام کردند موضوع به هیئت نظارت بر 

رفتار نمایندگان مجلس ارجاع شده است. اگر هیئت نظارت بر رفتار 

نمایندگان مجلس، تشخیص دهند که اظهارات آقای رسایی خارج از 

وظایف نمایندگی وی بوده است، موضوع در دستور رسیدگی دادسرا 

و دادگاه روحانیت قرار خواهد گرفت.« 

عوض حیدرپور شهرضایی، عضوکمیسیون امنیت ملی مجلس 

نهم درباره این پرونده تاکید کرد: »هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در 

چند جلسه، فیلم و متن پیاده شده نطق حمیدرسایی را مورد بررسی 

قرار داد و به این نتیجه رسید که در چند جای سخنان او، نقطه نظراتی 

وجود داشت که در راستای ایفای وظایف نمایندگی نبود و بر اساس 

قانــون نظارت بر رفتــار نمایندگان، نباید به آنهــا ورود پیدا می کرد. 

جمع بندی نهایی مبنی بر متخلف بودن رسایی در نطق میان دستور 

بود. براساس رای گیری در هیئت،  نظر نهایی بر این بود که فرازهایی 

از نطق رسایی جزء موارد تخلف از ایفای وظایف نمایندگی بود و مقرر 

شــد آن چند مورد به قوه قضاییه و شعبه ســوال کننده اعلام شود تا 

برخوردی وفق مقررات صورت گیرد.« با آنکه رســایی ادعا کرده بود 

که قوه قضائیه با فشار خانواده هاشمی این پرونده را باز کرده، هیئت 

نظارت بر رفتار نمایندگان نیز بخش هایی از نطق او را زیر ســوال برد 

تا دادگاه روحانیت به این پرونده رسیدگی کند. اما در ابتدای جلسه 

رسیدگی به این تخلف مهدی هاشمی رضایت داد و این پرونده به آخر 
خط رسید.

مجلس دهم؛ بورسیه های غیرقانونی �

چهارمین روز خرداد ســال ۱۳۹۵ و روزهای پیش از شروع دوره 

دهم مجلس محمود صادقی، نماینده تهران در مجلس دهم درباره 

بورسیه ها تاکید کرد: »نظر حقوقی بنده این است که تمام بورسیه ها 

غیرقانونی بــود. بی بروبرگرد تمام ۳ هــزار و 7۰۰ و خرده ای بورس، 
خلاف قانون بوده است.«

پس از این اظهارنظر برخی از دانشــجویان بورسیه با شکایت به 

قوه قضائیه ادعای این نماینده را اتهام بی اساس خوانده و خواستار 

رســیدگی به این موضوع شــدند. اما صادقی از حضور در دادســرا 

خودداری کرد و قوه قضائیه این موضوع را به علی لاریجانی، رئیس 

مجلس دهم اطلاع داد. ۸ آذر همان سال حکم جلب سیار صادقی 

صادر شد اما او از همراهی ماموران هم پرهیز کرد و در نهایت ۹ آذرماه 

به دادســرای فرهنگ و رســانه مراجعه کرده و با قــرار تامین کفالت 

و معرفی کفیل آزاد شــد. او پــس از آزادی تاکید کرد: »یکی از موارد 

اتهامی او، طرح سؤال درباره حساب های بانکی رئیس قوه قضاییه 
بوده است.«

هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان روز ۱۴ آذر همان سال در جلسه 

فوق العاده ای پرونده او را رسیدگی کرده و اعلام کرد: »برخی اظهارات 

محمود صادقی در راستای ایفای نقش نمایندگی نبوده است. پرونده 

شــکایت قاضی یاشار ســلطانی، از محمود صادقی، در این هیئت 

بررسی و اظهارات نماینده تهران درباره قاضی این پرونده، در راستای 

ایفای وظایف نمایندگی دانسته نشد. از سوی دیگر اظهارنظرهای 

محمود صادقی در مورد موضوع دانشجویان بورسیه در راستای ایفای 

وظایف نمایندگی وی نیست و قوه قضائیه به موضوع رسیدگی کند.«

مجلس یازدهم؛ شاسی بلندها  �

شاید کمتر کسی مطرح شدن »دریافت خودروهای شاسی بلند 

توســط نماینــدگان« را از خاطــر بــرده اســت؛ موضوعــی کــه به 

شاسی بلندها معروف شــد، نماینده افشــاکننده اش را به دادگاه و 
سپس ردصلاحیت کشاند.

زمانی که احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز و اسکو در مجلس 

یازدهم موضوع شاســی بلندها را مطرح کرد و شفاف سازی دریافت 

این خودروها با استیضاح وزیر را خواستار شد، برخی از نمایندگانی 

که خودروهای چینی را گرفته بودند آن را کتمان نکردند و به صراحت 

اعلام کردند که برای رفتن به حوزه های انتخابیه به آن نیاز داشتند. 

حتی گفتند کــه در دوره قبل )مجلس دهم( خودروها چینی نبوده 

و شاسی بلندهای ســوزوکی به نمایندگان داده اند. دولت هم از این 

موضوع بی بهره نبوده است. هیئت نظارت بر عملکرد نمایندگان این 

پرونده را در دستور کار خود قرار داد و در نهایت پرونده این نماینده به 

قوه قضائیه ارسال و او محکوم شد. این محکومیت هم منعی بود برای 

ورود مجدد احمد علیرضابیگی به مجلس.

عصر دو روز پیش )یکشــنبه 7 اردیبهشت( اولین جلسه هیئت 

نظــارت بر نماینــدگان در دوره دوازدهم مجلس رســماً کار خود را با 

تاخیری حدود ۱۱ ماهه شــروع کرد. به همین دلیــل با چند تن از 

نمایندگان درباره عملکــرد این هیئت گفت وگو کردیم که از نظرتان 
می گذرد:

برخی از نماینــدگان مجلس دنبال آن هســتند که صداهای بلنــد تندروها را 

خامــوش کنند و تنهــا راه کار را در هیئت نظارت بر رفتــار نمایندگان می دانند. 

اسدالله چراغی، نماینده دهلران، دره شهر و آبدانان و عضو کمیسیون بهداشت 

در مجلس یکی از این نمایندگان است که در گفت وگو با هم میهن به تشریح این 

موضوعات پرداخت که در زیر می خوانید:

Ó 

 طبــق قانون هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان باید ظرف 3 ماه شــروع به کار 

می کرد. به نظر شما علت تاخیر در تشکیل این هیئت چیست؟

کارگروه هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان بسیار مهم است و قطعاً در دستور کار مجلس 

قرار داشته است. اما ما هم این گلایه را داشتیم که باید در مجلس اولویت ها مشخص 

شود با توجه به مشکلاتی که در کشور داریم، همیشه نگاه مجلس به شرایط روز جامعه 

است و بحران هایی که مدام پیش می آید، قطعاً باعث تاخیر در تشکیل هیئت نظارت بر 

رفتار نمایندگان شــده است. جای شبهه ای وجود ندارد اما اولویت مجلس موضوعات 

دیگر بود. هر کدام از اعضای این هیئت نیز ارزشمند و دلسوز هستند و آنچه نمایندگان 

تعیین می کنند و آنچه حکم بر مجلس است موفقیت را در پی خواهد داشت.
Ó 

 بخشی از نمایندگان تندروی هایی دارند. به نظر شما این هیئت می تواند در 

اسدالله چراغی نماینده دهلران، دره شهر و آبدانان:

راقطعکند مقابل تندروی های پر ســر و صدای این نمایندگان ایســتادگی میتواندصدایتندروها
کند؟

قطعاً هیئت رئیسه موظف است مجلس را کنترل و اگر موردی وجود دارد 

را به هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان گزارش کند. تندروی در مجلس 

پاسخ نمی دهد و اکثر نمایندگان هوشیار هستند. باید در راستای حل 

مشــکلات کشور حرکت کنیم چون امروز بلند کردن صدا و تندروی در 

مجلس و جامعه دیگر جواب نمی دهد. از نماینده ها درخواست کردم 

که روی سه موضوع اقتصاد، معیشت و حوزه های انتخابیه در مجلس 

برنامه ریزی کنیم تا نظارت بر اجرا داشــته باشیم تا کارها پیش برود؛ با 

هیاهو و داد و بیداد هیچ مشکلی حل نمی شود. اما متاسفانه دغدغه 

نمایندگان کلانشهرها منطقه و مشکلات منطقه ای نیست. قطعاً تمرکز 

آنها صرفاً روی مســائل سیاســی است و ممکن اســت تن صدایشان 

هــم بالاتر باشــد. اما ما نماینــدگان حوزه های پایین تر بیشــتر درگیر 

گرفتاری هایی مانند تعطیلی مشاغل و بهداشت و سلامت مردم حوزه 

انتخابیه هستیم. قطعاً باید توازنی بین نمایندگان ایجاد شود که هیئت 

نظارت بر رفتار نمایندگان هم می تواند این توازن و آرامش را در مجلس 

ایجاد کند و هم می تواند در مقابل تندروی ها قد علم کند و چشم بینای 

مجلس است. این هیئت باید در این مقولات دخالت کند و ما نمایندگان 

هم این خواسته را داریم که در این موضوعات ورود پیدا کند و به وظیفه 
ذاتی خود عمل کند. 
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شرمنده مردم نشدم 

مهدی کروبی، در دیدار با جمعی از فعالان ستاد شهروند 

آزاد حامیان کاندیداتوری او در انتخابات ۱۳۸۸، با اشاره 

به انفجار در  بندر شهید رجایی، این حادثه را به بازماندگان 

جان باختگان تسلیت گفت و ضمن آرزوی سلامتی برای 

مجروحان، از مسئولان خواست علل و عوامل این فاجعه را 

بررسی و اعلام کنند. کروبی با قدردانی از خانواده زندانیان 

سیاسی افزود: »شما با زندان سربلند ماندید. من هم در 

حصر بودم و خدا را شکر شرمنده مردم و یاران نشدم، چون 

من هم در حصر همراه تان در این مسیر بودم.« وی با مرور 

ســال های حصر، خاطراتی از آنچه »تعرضات، توهین ها 

و ضرب وشــتم هایی که خود و خانــواده اش در تجمعات 

متحمــل شــدن« می خوانــد، بازگو و به حملــه به منزل 

شخصی اش اشاره کرد و گفت آن روزها حتی خانه ام امن 

نبود. مهاجمان به منزل ما بارها هجوم آوردند، اما ما کوتاه 

نیامدیم.« کروبی سپس به انگیزه اش برای کاندیداتوری 

در ســال ۸۸ پرداخت و اظهار داشت: »... هدفم دفاع از 

جمهوریت و حق رأی مردم بــود.« او به انتخابات ۱۳۸۴ 

گریزی زد و گفت: »تا صبح فردای انتخابات گزارش های 

وزارت کشــور نشــان می داد من و آقای هاشــمی به دور 

دوم راه یافته ایم، اما صبح ناگهان برای اولین بار در تاریخ 

جمهوری اسلامی سخنگوی شورای نگهبان به خواندن 

آرا انتخابــات پرداخت و  احمدی نــژاد را برای مرحله دوم 

معرفی کرد. هرچه اصرار کردم جزئیات آرا را بدهند، امتناع 

کردند. اگر همان موقع وزارت کشــور دولت اصلاحات به 

من گفته بود از کجا ضربه خوردیم، شاید نمی گذاشتم کار 

به ریاست جمهوری احمدی نژاد و فجایع بعدی برسد.«

مذاکرات و مسئله غنی سازی   
مقاله ای  از دانیل برومبرگ 
رئیس مرکز دموکراسی و حکمرانی در دانشگاه جورج تاون

دیدار با قوم و خویش   
 سفر مسعود پزشکیان به جمهوری آذربایجان
 زود تر از انتظار به پایان رسید

گزارش 
بین الملل
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جدال برای ماندن 
بررسی روند فعالیت هیات نظارت بر رفتار نمایندگان در ادوار مجلس 
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بررسی اظهارات رئیس جمهور در کمیته بحران هرمزگان
در گفت وگو با حسن رضا صفری و مسعود پل مه 
رؤسای انجمن های دریایی و کشتیرانی

 بررسی پیام رهبری، دستور اژه ای و گزارش نمایندگان اعزامی مجلس  
و مواضع احزاب سیاسی درباره علـــــــــــــت انفجار در بندر شهید رجایی

روایتمیدانیخبرنگاراعزامیهممیهن
ازکمکهایداوطلبانهوامدادیبهحادثهدیدگان

سرمقاله

گزارش 
جامعه
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گزارش 
اقتصاد
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گزارش 
سیاست
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ماجرایدپویکانتینرها
به محض آنکه حادثه ای مهم رخ می دهد، بلافاصله دستورات ویژه از سوی رؤسای قوا و مسئولان برای پیگیری صادر می شود. 
این دستورات از این نظر که مردم احساس کنند مسئولین نسبت به امور حساسیت دارند و واکنش نشان می دهند، مفید 
و ضروری است. اگر یک مرور ساده در اینترنت کنیم، متوجه می شویم که تعداد این دستورات بسیار زیاد است و در همین 
یک سال گذشته، بارها و در موضوعات گوناگون دستورات مشابه صادر شده است. ولی پرسش مهم این است که آیا اگر این 
دستورات صادر نشود رسیدگی هم نخواهد شد یا رسیدگی هایی که می شوند، کافی نخواهند بود؟ اگر رسیدگی نمی شوند 
یا ناقص رســیدگی می شوند؛ در این صورت معلوم اســت که آب از سرچشمه گِل آلود است و باید به اصلاح نهادهای نظارتی 
پرداخت. اگر مطابق قانون و به طور کامل رســیدگی  می شــود، پس صدور این دستورات برای چیست و چه تاثیری می تواند 

2 داشته باشد؟ 

دستور ویژه


